
 
   

(In)leiding 
De meeting werd geleid door werd geleid door Jan 
Finkenflügel (plaatsvervangend voorzitter van het 
raadspresidium en fractievoorzitter van Lokaal Belang) en 

Tom van 't Hek (sportpresentator en vroeger topsporter, 
coach van het Nederlands dameshockeyteam en oud 
huisarts). Finkenflügel: “Het doel van vanavond is om 

informatie en ideeën uit te wisselen waar de gemeenteraad 
haar voordeel mee kan doen bij de besluitvorming. Er zal 
vanavond geen (politiek inhoudelijke) discussie 

plaatsvinden.”  
 

 
Tom van ’t Hek (l) en Jan Finkenflügel (r) tijdens hun duo-
presentatie.  

 
 
 

 
 

 

 

Experts 
Deskundigen uit de sportwereld gaven ieder in 10 minuten 
hun visie op zwemvoorzieningen in het algemeen en de 
door het college aangeboden analyse met scenario’s. De 

getoonde presentaties zijn te downloaden via 
http://raad.oude-
ijsselstreek.nl/Vergaderingen/Raadsrotonde/2012/24-
mei/19:30  
 
Vereniging Sport en Gemeenten (VSG) 
 

 
 
• zwembaden worden gezien als kostenpost in plaats van 

maatschappelijke voorziening ten behoeve van 
gezondheid en leefbaarheid 

• zie een zwembad als een transparante maatschappelijke 
onderneming met verantwoording over de geïnvesteerde 
gemeenschapsgelden  

• inzicht in (personeels en overhead)kosten per 
openingsuur ontbreekt 

• inzicht kosten en opbrengsten per activiteit ontbreekt 
• geen sturing op exploitatie mogelijk op basis van 

verstrekte gegevens 
• betere exploitatie en grotere maatschappelijke waarde 

zijn mogelijk met aangepaste bedrijfsstrategie en focus 
op doelgroepen 

• gemeentelijke organisatie niet geschikt voor exploitatie 
door politieke component 

• dus: commercialiseren, verzelfstandigen of privatiseren 

Verslag van de expertmeeting gehouden op 24 mei 2012 

Op de raadsrotonde van donderdag 24 mei organiseerd e de gemeenteraad een expertmeeting over de 
zwembadvoorzieningen. Een aantal deskundigen hield de gemeenteraadsleden en overige (± 100) 
toehoorders een spiegel voor over mogelijkheden voo r goede, goedkope en eigentijdse 
zwemvoorzieningen. In de gemeentebegroting besloot de gemeenteraad eerder, dat er oplopend tot 
2015 op de zwembaden 663.000 euro bezuinigd wordt.  

Zwembadvoorzieningen 

André van Kesteren , 
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de Regio Noord en 
landelijk consulent 
zwembaden 
 



 
   

• onderzoek de mogelijkheden met focus op 
bedrijfsvoering en mate van kostendekkendheid van 
activiteiten 

• zwembaden zijn veelal ontstaan uit privaat initiatief 
• lokaal ondernemerschap, verbondenheid en lokaal 

maatschappelijk ondernemen zijn van alle tijden 
• de VSG heeft geen norm voor zwembaden 
• neem tijd voor onderzoek; denk langer na dan 

voorgestelde 5 weken 
 
Koninklijke Nederlandse Zwembond (KNZB) 
  

 
 
• zoek naar creatieve oplossingen 
• bekijk de 5 scenario’s uit het masterplan accommodaties 

(http://www.knzb.nl/knzbvoor/exploitanten/masterplan_a
ccommodaties) 

• de crisis geeft kansen 
• werk samen met buurgemeenten 
• betrek verenigingen en burgers; win-win situatie 
• een zwembad is niet te exploiteren als een sporthal 
• doelmatige exploitatie, wees creatief! 
• een zwembad is geen werkgelegenheidsproject 
• gemeente zorg voor facilitair beheer en laat activiteiten 

aan verenigingen over 
• € 600.000 exploitatiebijdrage kan, maar wat wil je 

ervoor? 
• onderzoek meer varianten, ook qua beheer 
• de vorm van beheer maakt het financiële verschil 
• genoemde lasten nieuwbouw zijn niet reëel 
• 400-550 m² = wedstrijdbad, 320 m² is te klein 
• Onderzoek: (1) renovatie Van Pallandtbad + uitbreiding 

doelgroepenbad (2) renovatie Van Pallandtbad + 2521 
gewoon zwemmen (bad 25 m. lang en min. 21 m. breed) 
(3) renovatie Van Pallandtbad + renovatie Paasberg en 
(tijdelijke) overkaping 25 m. bad en (4) referentiemodel: 
nieuwbouw (aantal zwemsporters zal teruglopen) 

 
 
 
 
 

Nationaal Platform Zwembaden (NPZ) 
 

  
 
• zwembaden zijn er omdat we niet willen dat kinderen 

verdrinken 
• kijk naar feiten: zwemmen is goed voor gezondheid en 

niet blessuregevoelig) 
• bijna 80% van de zwemmers vanaf 15 jaar wil vooral 

baantjes zwemmen 
• kijk naar trends (o.a. meer vrijwilligers) 
• neem voorbeeld aan Duitsland, daar is de overheid de 

regisseur in een sporthalmodel 
• topsport wordt elders bedreven, niet in Oude 

IJsselstreek 
• cluster accommodaties (MFA’s) 
• werk samen met de regio 
• kijk naar particuliere initiatieven zoals in Houten, 

Kollum(erland en Nieuwkruisland), Zwolle (een school 
neemt initiatief, gemeente regierol) en Vlissingen 

 
ConeGroup B.V. 
 

 
 
• belangrijke parameters ontbreken nog: wat is het 

marktgebied? waar ga je je op richten? Welke rol gaan 
verenigingen spelen?  

• wat moet je met topsport in Oude IJsselstreek? Dan heb 
je het over hele andere investeringen. 

• stel kaders 
• stand-alone zwembad heeft 15 jaar geen kans van 

slagen door:dalende leden aantallen en demografische 
ontwikkelingen 

Daan Kramer ,  
tevens adviseur in de 
sportsector bij 
adviesbureau 
conVisie B.V 

Ronald ter Hoeven , 
directeur 

John Teunissen , 
eigenaar/directeur  
 
lid van 
brancheorganisatie 
Recron 
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• buiten schoolzwemmen potentie 100.000 bezoekers 
voor binnenbad en 60.000 voor buitenbad 

• dus geen potentie voor meer dan 1 binnenbad 
• buitenbad is een optie 
• 1 nieuw bad geeft de beste kans van slagen 
• zoek combinaties met zorg en/of fitness, de klant wil 

meer dan een bak water (denk aan 
aanbestedingsregels) 

• maak integraal plan, werk met doelgroepen 
• analyse: er is geen voldoende marktgebied, afstand is 

bepalende factor als er concurrenten zijn, mensen willen 
maar 10 minuten reizen naar zwembad 

• de voorgestelde opties geven te weinig parameters 
• met vrijwilligers werkt het niet (Ik wens u veel succes!) 
 
Optisport Exploitaties B.V. 
 

 
 
• er is nu (met 3 zwembaden) te veel aanbod 
• op grond van ervaring 180.000 bezoekers (binnen) en 

40.000 (buiten) te verwachten op basis van de 40.000 
inwoners 

• behoefte aan 550-600 m² binnenbad (bassins 25x15 en 
20x10) en 800 m² buitenbad (= De Paasberg, verdeeld 
over diep- en ondiep water) 

• neem exploitatieverbeterende maatregelen (omzet 
verhogen en kostenreductie) 

• cluster met andere accommodaties (synergie) 
• behoefte aan functioneel bad met beweegbare bodem 
• zwembad met zowel wedstrijdbassin als instructiebassin 

biedt meeste mogelijkheden 
• De Blenk en Van Pallandtbad voldoen niet aan 

behoeften (capaciteit en functionaliteit) 
• instandhouding beide baden niet reëel vanwege 

investeringen en exploitatietekorten 
• nieuwbouw bij De Paasberg geniet voorkeur  
 
 
 
 
 

Postma & Roling B.V. 
 

 
 
• vervanging van de drie baden is noodzakelijk vanwege 

energieverbruik, staat van onderhoud en resterende 
levensduur 

• op basis van animocijfer 4,0 maximaal 160.000 
bezoekers per jaar 

• reisafstand bezoekers 10 à 12 kilometer 
• clustering van accommodaties heeft voorkeur 
• onze voorkeursoplossing is één nieuw centraal gelegen 

overdekt zwembad (gaat 30 jaar mee) 
• na groot onderhoud gaan de baden nog maximaal 10 

jaar mee 
• over 10 jaar is er geen geld meer dus nu een nieuw bad 

bouwen  
 
InnosportNL 
 

 
 
• weet wat je wilt! 
• wat is de ideale multifunctionele sportaccommodatie? 
• wat ga je in die accommodatie doen? 
• 2.000 personen zwemmen 2x per week of 40.000 

personen 1x per jaar? 
• hoe is verdeling doelgroepen en recreatief-zwemmen 
• kijk naar voorbeelden als New York (vrijwilligers zijn 

professionals), Mexico City (geen schoolzwemmen), 
Den Bosch (turnsport, bewegingsvrijheid, gemeente 
biedt ruimte) en Groesbeek (3 goed lopende 

Ramon Ockhuizen,  
operationeel manager 
 
lid van 
brancheorganisatie 
Recron 
 

Dhr. Postma 
 

Cees Verhoef,  
programma manager 
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commerciële zwembaden en 1 gemeentebad waar geld 
bij moet) 

• denk eerst wat willen we met zwemvoorzieningen, pas 
dan komen de accommodaties in beeld 

• focus ligt nu eerst op gebouwen, geld en mensen 
• “Never waist a good crisis” wie anticyclisch investeert 

heeft mogelijk meer kansen    
 
Openluchtzwembad Klarenbeek 
Jan van Olmen, in toegezonden sheets:  
• onderzoek of het mogelijk is om de 3 baden open te 

houden 
• onderzoek of één nieuw multifunctioneel bad haalbaar is 
• onderzoek de prijzen en aannames; wat kost het 

opknappen werkelijk? 
• hergebruik onderdelen van een te sluiten bad 
• houd vooraf rekening met mogelijke heropening van een 

gesloten bad 
 

 
Tijdens de pauze spraken politici en inwoners met de 
experts.  
 
Zaalgesprek 
Na de inleidingen was er een zaalgesprek met een centrale 
vraag : Waarvoor bouwen we onze zwembaden? Welke 
functies willen we er in hebben? Voor welke doelgroepen, 
op welke momenten en met welke faciliteiten? 
 
• Peter vd Wardt: Is er elders gekeken naar de 

gezondheidseffecten als er geen sportfaciliteiten c.q. 
zwembaden worden aangeboden (door de gemeente)? 
Experts: Nee, zo’n experiment kennen we niet. Wel is 
aangetoond dat bewegen en sporten bijdraagt aan 
lagere zorgkosten. Vooral tot op hoge leeftijd doorgaan 
met bewegen levert veel op. We zijn in dit land 
doorgeslagen met opeisen van eigen faciliteiten voor alle 
soorten van sportbeoefening. Investeren aan de 
voorkant (door zorgverzekeraars) voorkomt hoge kosten 
aan de achterkant. Bewegen is de meest goedkope 

vorm van preventie. De vraag is wie de preventie 
betaalt. 

 

 
 
• Ton Menke (PvdA) vraagt naar recreatieve baden zoals 

Bocholt. Experts: Er zijn al genoeg (5) grote recreatieve 
baden in Nederland. Laat het daar bij. Kan in Oude 
IJsselstreek nooit rendabel zijn. 

• Zorgverzekeraars investeren tot nu toe niet mee bij 
openbare projecten, wel in combinatie met fitness e.d. 

• Lidy Derksen (Dorpsraad Gaanderen): Denk bij het 
zoeken naar oplossingen (gemeente)grens-
overschrijdend. Houd rekening met een mogelijke fusie 
met Doetinchem. Denk out of the box. 

• Miep Leneman (Varssevelds Belang): Kijk naar de 
voorzieningen buiten de gemeentegrens. Werk samen in 
de regio. 

• Hayo Canter Cremers (D66): Heb ik de deskundigen 
horen zeggen dat we a) een gedegen marktonderzoek 
en b) onderzoek naar (de opbrengstenkant van) de 
exploitatie missen voor een goede afweging? Experts: 
Gemeente moet eerst bepalen wat ze zelf wil, daarna 
kunnen (commerciële) partijen gedegen onderzoek doen 
naar aantal meters zwemwater en de verdere invulling. 

• Mariska Tuut (Zwem- en polovereniging DOS uit 
Varsseveld): Kijk niet alleen naar kosten, maar ook naar 
het overhouden van voldoende badwater. We willen 
graag meer uren gebruik maken van het zwembad. Dat 
kan nu alleen nog maar ’s-nachts. We zijn op dit moment 
tevreden met de accommodatie maar vrezen de situatie 
waarbij er maar 1 bad beschikbaar is. We willen 
meedenken met de gemeente. Houd rekening met 
belangen van verenigingen.  

• Van de Wardt (CDA): Wel of niet werken met 
vrijwilligers? Experts: Daar denken we verschillend over.  

• Leg het ondernemersrisico niet bij vrijwilligers, risico 
nemen is (commercieel) ondernemerschap. Gemeente 
staat aan het eind garant.  
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• Bij commerciële exploitanten loopt de gemeente ook het 
risico dat zo’n bedrijf failliet gaat. 

• Niet alle verenigingen kunnen dat aan. Het is ongewoon 
in Nederland om een vereniging een zwembad te laten 
exploiteren. Het komt wel voor dat verenigingen meer 
zwemles geven dan de exploitanten. Kwaliteit is vaak 
prima. 

• Facilitaire zaken nooit bij verenigingen neerleggen, wel 
de activiteiten, dan zal het ledenaantal groeien. 
Daarmee verhoog je de inkomsten en de kosten blijven 
gelijk. 

• Een combinatie van professionals en vrijwilligers geeft 
betrokkenheid bij lokale voorzieningen. 

• Er zitten verborgen krachten in mensen, vrijwilligers zijn 
goedkoper, maar bestuurders durven het niet aan. 

• Er zijn voldoende vrijwilligers. Men is alleen minder uren 
beschikbaar. 

• Neem een voorbeeld aan vrijwilligers in het voetbal. 
• Verschraling als gemeente regie uit handen geeft, dan 

kunnen niet alle doelgroepen bediend worden 
• Ben Arentsen (vrijwilliger): Overheid stelt te veel eisen 

aan de zwemwereld. Experts: Wetboek bepaalt alleen 
dat er in de zwembaden voldoende toezicht moet zijn.  

• Herman Vreeman (Optimaal FM): heb ik de experts 
horen zeggen dat gemeente ten principale geen 
zwembad kan exploiteren? Van Kesteren (VSG): Dat 
zeggen we niet. 

• Cultuurverandering binnen overheid noodzakelijk, kost 
wel tijd (privatiseren gaat sneller). 

• Marcel Zweers (Varssevelds Belang) noemt St. Turnhal 
Oude IJsselstreek als goed voorbeeld. 

• Marcel Zweers (Varssevelds Belang): Kan biomassa een 
zwembad verwarmen? Experts: Duurzame energie 
wordt steeds meer toegepast zoals bv. in Dordrecht. 

• In Merem bij Groningen kan het 10% goedkoper met 
duurzame energie (biomassa-centrale) Local to local 
principe (geen brandstoffen van ver halen). Wethouder 
Van Balveren: Zo gaan we de gemeentewerf en straks 
het gemeentehuis en misschien de 
zwemvoorziening(en) verwarmen. 

• Els Bakker (Terborgs Belang): Natuurwater is (vanwege 
veiligheid voor kinderen) geen redelijk alternatief voor 
een buitenbad (gebrek aan toezicht). 

• Een combinatie van binnen- en buitenbad (met tent of 
dak in de winter) is (technisch) mogelijk. 

• Marktconforme prijzen liggen tussen 4 en 7 euro p.p. 
voor volwassenen voor het zwemmen. 

• Vooral bij buitenbaden eisen gemeenten vaak veel te 
lage toegangsprijzen van de exploitanten. 

• Aanwezigen lijken bereid meer te betalen voor een 
kaartje. 

• Doelgroep 65+ betaalt veel te weinig. Laat ze dan ook 
(buiten de spits) op aangepaste tijden zwemmen. 

• Mw. Michelbrink maakt zich zorgen en hoopt dat er in 
ieder geval 1 zwembad over blijft. 

• Doe onderzoek naar professionalisering van 
vrijwilligers(werk). 

• Tom van ’t Hek: “Vraag u niet af wat het zwembad voor 
u doet, maar wat u voor het zwembad kunt doen!”  

 
Slotadvies experts:  
• Denk langer na dan 5 weken en bereken varianten door. 
• Maak burgers lid van een buitenbad voor 100 euro per 

jaar i.p.v entreegelden (voorbeeld Duitsland). 
• Kleinschalige voorzieningen van exploitanten horen in 

de wijken thuis, maar gemeente moet regie houden op 
zaken die daarin niet kunnen plaatsvinden zoals 
wedstrijd-, en recreatief zwemmen. Die moeten 
regionaal opgepakt worden in samenwerking en overleg. 

• Dupliceer niet wat je net over de gemeentegrens 
aantreft, wees creatief en innovatief.  
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Werkbezoek 
De raadsfracties brachten op zaterdag 26 mei 2012 een 
werkbezoek aan twee zwembaden in de regio: "zorgbad" 
Zonnewater in Hoog-Keppel en "pretbad"  Marveld in 
Groenlo. 
 

 
Ingrid van Onna vertelt over de missie van zwembad 
Zonnewater: Geef ons warmte.  
Haar visie op (doel)groepen: combineer bewegen en 
gezondheid.  De menselijke maat wordt zakelijk toegepast. 
Van Onna heeft inzicht en netwerk in gezondheidsveld en 
bedrijfskunde en adviseert: “Bouw een zwembad voor wat je 
wilt doen.” 
 

 
Ondernemer Edwin Bomers van Marveld Recreatie uit 
Groenlo legt uit hoe hij ook gastvrij gemeenschaps-
voorzieningen exploiteert. 
In Oost-Gelre maakt de tennisclub gebruik van de banen 
van het vakantiepark. In ruil betaalt de gemeente een 
vergoeding, geld dat anders nodig was voor het onderhoud: 
een win-winsituatie. 
 
 
 
 

 
Slot  
Voorzitter Jan Finkenflügel trekt geen conclusies. Er is veel 
informatie meegegeven aan de fracties om mee te nemen in 
de besluitvorming over de zwemvoorzieningen in Oude 
IJsselstreek. Aanvullende opmerkingen of wensen kunnen 
nog altijd (via griffie@oude-ijsselstreek.nl) kenbaar gemaakt 
worden. 
Tom van het Hek geeft complimenten aan de zaal. In 
tegenstelling tot vergelijkbare discussies in den lande denkt 
u niet in tegenstellingen maar werkt u met elkaar naar een 
prachtige oplossing voor deze gemeente. 
 
Dank aan de aanwezigen en speciaal aan de experts .  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
Na de expertmeeting 
Het college zal uiterlijk 20 juni 2012 een definitief 
raadsvoorstel aanbieden. 
Daarover volgt een gewone raadsrotonde op 26 juni en daar 
is weer normaal inspraak op mogelijk 
Op 5 juli neemt de gemeenteraad een beslissing over de 
zwemvoorzieningen. 
 
Vergaderstukken: http://raad.oude-
ijsselstreek.nl/Vergaderingen/Raadsrotonde/2012/26-
juni/20:00 of http://raad.oude-
ijsselstreek.nl/vergaderingen/Raadvergadering/2012/5-
juli/20:00 
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